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مریم سعادت:

علی انصاریان از »مادربزرگه« می ترسید

گــروه فرهنگ و هنــر- اگر 
خاطرتان باشد در دوره چهلم جشنواره 
فیلم فجر بود که برای نخستین بار فیلم 
سینمایی موقعیت مهدی رونمایی شد 

و توانســت با اســتقبال منتقدان 
ســیمرغ های  داوران،  و 
مختلفی را هــم از آن خود 
کند. پروژه ای که از اساس 
در مدیوم ســریال تعریف 
شــده بود و در همان زمان 

گمانه زنی های بســیاری بود 

که به زودی نسخه سریالی این فیلم از 
تلویزیون پخش خواهد شد.

هادی حجازی فر که مهره اصلی 
این فیلم و ســریال به حساب می آید، 
دو ســال پیش )سال۱۴۰۰( بیان 
کــرد که به زودی ســریال 
شــهید باکری روی آنتن 
تلویزیــون خواهد رفت. 
پروژه سریال شهید باکری 
تحت عنوان »عاشورا« در 
ســال ۱۳۹۹ کلید خورد و 

محصول سیمافیلم است و گویا در ۷ 
قسمت مراحل مختلف زندگی شهید 
مهدی باکری را به تصویر می کشد. در 
ابتدا قرار بود این ســریال پس از اتمام 
مراحل پس تولید و ویژوآل افکت، در 
روزهای مناسبتی مانند عید نوروز یا 
ماه رمضان از شــبکه یک سیما روی 
آنتن برود. اما با گذشــت دو ســال، 
هنوز خبری از پخش سریال »عاشورا« 

نیست.
در ســوی مقابــل آنها نســخه 
سینمایی این اثر با نام موقعیت مهدی 
به نویســندگی ابراهیم امینی و هادی 
حجازی فر در ۱۰۰ دقیقه به زبان ترکی 
تولید شــد که با فاصله کوتاهی پس از 
حضور موفق در جشنواره فیلم فجر، 
توسط حوزه هنری روی پرده سینماها 
رفت. این فیلم که از اســفند ۱۴۰۰ تا 

اوایل تابستان ۱۴۰۱ اکران شد، توانست 
با نمایش گســترده و تبلیغات مناسب 
مــورد اقبال مردمی نیز قرار گیرد و در 
همان سال رتبه دوم گیشه نوروزی را با 
فروش حدودا ۱۳ میلیارد تومانی کسب 
کند و عنوان پرفروش ترین فیلم دفاع 
مقدسی سال را بدست آورد. این اقبال 
در فروش برای آثاری با مضامین دفاع 
مقدس و با پروداکشن سنگین که عمدتا 

از سوی ارگان های دولتی به تولید می 
رسند، اتفاق تازه ای بود. روند سال های 
اخیر سینمای ایران نشان می داد، عمدتا 
ایــن جنس آثار به هــر میزان که مورد 
پسند مدیران و سفارش دهندگان خود 
هســتند، از ذائقه و اقبال مردمی فاصله 
دارند و تلاش درخوری هم برای دیده 
شــدن آنها صورت نمی گیرد. درباره 
»موقعیت مهدی« اما داســتان به شکل 

متفاوتی رقم خورد...
زمان پخش ســریال »عاشــورا« 

مشخص شد
این فیلم بعد از آنکه در سازوکار 
پخش قرار گرفت توانست با بهره مندی 
از ظرفیــت خوب زیرســاخت های 
ســینمایی به خوبی بــرای مخاطبان 
معرفی شود و از خطر حیف شدن، دور 
نگه داشته شود. در کنار حمایت های 
سینمایی حوزه هنری و دفتر پخش آن، 
همچنین اتفاقات ممتازی نظیر تمجید 
مقام معظم رهبری نظر درخصوص این 
فیلم موجب پررنگ شدن توجهات به 
موقعیت مهدی در بازه اکران شــد. تا 
جایی که مســئولان سینمایی این فیلم 
را افتخار سینمای ایران و بهترین فیلم 
ســینمای ایران در ۱۰–۱۵ سال اخیر 

دانست.
امــا چرا ایــن موفقیــت برای 
»عاشــورا« رقم نخورد و شــاهد یک 
بلاتکلیفی و فرصت سوزی درباره این 

اثر هستیم؟

بهتــر اســت موضــوع را کمی 
جدی تر نگاه کنیم. بهره مندی ســینما 
از ســاختار پراهمیت پخش و اکران، 
فرصت متمرکز و خوبی را برای صیانت 
از کیفیت یک اثر و فرهم آوردن زمینه 
های ترویج و تبلیغ بهتر برای یک فیلم 
فراهم می کند. البته چنانچه این ساختار 
به درستی و توسط تیمی حرفه ای بکار 
گرفته شود. اما این شرایط در تلویزیون 
چگونه است؟ در روزهایی که دستان 
تلویزیــون از تولیــدات مهــم خالی 
اســت و مدت هاست از عدم محتوای 
جذاب، پرکشش و باکیفیت در حوزه 
درام های نمایشــی رنج می برد، تولید 
پروژه »عاشورا« امیدها برای بازگشت 
مخاطب و توجهات به قاب این رسانه 

بیشتر کرد.
حضــور موفقیت آمیز نســخه 
سینمایی این اثر در جشنواره و کسب 
افتخارات ممتاز هنری در کنار طراحی 
درســت و حمایت مناسب در فضای 
اکران عمومی و درنتیجه اقبال مخاطبان 
در نمایش عمومی زمینه برای ســوار 
شدن »عاشــورا« روی موج »موقعیت 
مهــدی« بیش از پیش کــرد و ماجرا 
متفاوت از نقطه شروع پروژه شد. این 
بار این سریال بود که از فیلم سینمایی 
کمــک می گرفت. امــا در میان تغییر 
مدیران تلویزیونی، خبری از سرنوشت 

»عاشورا« نشد.
نادیده گرفتن ســریال »عاشورا« 

توســط مدیــران تلویزیونی تا جایی 
پیش رفت که هادی حجازی فر نسبت 
به رفتار مدیران و سرنوشــت سریال 
گلایه کرد و گفت »دیگر سریال دفاع 
مقدسی با پول دولتی نخواهم ساخت«. 
این بازیگر که نخســتین تجربه جدی 
کارگردانــی خــود را در همکاری با 
ســیمافیلم و در فیلمی دفاع مقدسی 
آغاز کرده، آن هم در روزهایی که کمتر 
هنرمندان شناخته  شــده ای به سمت 
ساخت و نقش  آفرینی در همکاری با 
تلویزیــون می روند، امروز به گلایه از 
آن سخن می گوید. همین بی توجهی 
برخی مدیــران و نبــود برنامه ریزی 
مناسب موجب شده تا برخی از اهالی 
هنــر از تلویزیون دوری کنند. و امروز 
می بینیم اتفاقی که در نمایش عمومی 
این فیلم در ســینماها با یک سازوکار 
پخش و تبلیغات مناســب رخ داد، با 
قدرناشناسی در زمان پخش سریال به 
یک فرصت سوزی و سرمایه سوزی 

منتهی می شود.
در نهایــت می تــوان اذعان کرد 
هر چقــدر »موقعیت مهدی« در زمان 
اکرانش خوش  شــانس بود، ســریال 
»عاشورا« با بداقبالی بسیاری مواجه شد. 
با توجه به اینکه کمتر از ســه ماه دیگر 
ایام محرم فرا می رســد باید دید که آیا 
»عاشورا« در لیست پخش سریال های 
مناســبتی قرار می گیرد یــا همچنان 

صحبتی از »عاشورا« نمی شود.

گروه فرهنگ و هنر- صداپیشــه 
عروسک »نوک طلا« گفت: خدابیامرز 
علــی انصاریان در یک برنامه گفته بود 
که از عروســک مادربزرگه می ترسید؛ 
موضوعی که برخــی دیگر هم به من 
گفته انــد اما زمانی کــه این اثر را تولید 
می کردیم کسی ترس از این کاراکتر را 

مطرح نکرد.
مریم ســعادت در توضیح این که 
چرا عروسک زی زی گولو و مجموعه 
تابه تا در زمــان خود با اقبال کودکان و 
حتی بزرگسالان مواجه شد، بیان کرد: 
چون اولین عروســکی بود که به غلط 
حرف نمی زد و درســت صحبت می 
کــرد و حتی ایرادات بقیــه را هم می 
گرفت؛ اخلاق و ادب داشــت و با یک 
فانتزی در کار آمده بود که می شــد با او 
هرکاری کرد و با او قصه های متفاوت 

تر و بهتر داشت.
بازیگر ســریال آرایشــگاه زیبا 
)۱۳۶۹( ادامــه داد: وقتی یک کاراکتر 

انقدر جا برای کار داشته باشد قطعا اتفاق 
خوبی برایش خواهد افتاد. مخصوصا 
که تا آن زمان این شــکل از عروســک 
که بــا ادبیات خاصی صحبت می کرد 
اتفاقــی نو بود؛ فانتــزی زی زی گولو 
دوســت داشــتنی بود و با کسی هم بد 

نبود. ترسناک هم نبود و طناز بود.
وی در توضیــح این موضوع که 
کار عروســکی نه یک اتفاق یا جبر در 
زندگی که انتخابش بوده اســت، اظهار 
داشت: کار عروسکی همواره انتخاب 
من بوده اســت و هنوز هم این کار را به 
همه کارهای دیگر ترجیح می دهم. در 
حقیقت کار با عروسک عشق و علاقه 
و انتخــاب و رشــته تحصیلی من در 
دانشگاه بوده است و امروز هم با وجود 
این که هنرپیشــه ای معروف و اسم و 
رسم دار هســتم همچنان اولویتم کار 
عروسکی است. بازیگر فیلم سینمایی 
زن ها فرشته اند۲ )آرش معیریان ۱۳۹۸( 
تصریح کرد: فانتزی کار عروسکی را و 

این ذهن سیالی که جست وجو می کند 
و چیزهایی به دست می آورد که در روی 
صحنه واقعی و جلوی دوربین با بازیگر 
حقیقی صرفا امکان پذیر نیست را بسیار 

دوست می دارم.
سعادت در پاسخ به این پرسش که 
در بین آثار عروسکی کدام اثر را بیش از 
سایر کارها دوست دارد، بیان کرد: خونه 
مادربزرگه را از بیــن کارنامه کارهای 

عروسکی ام بسیار دوست دارم.
صداپیشــه نوک طــلا در خونه 
مادربزرگــه )مرضیــه برومند ۱۳۶۶( 
در توضیــح این مطلب که عروســک 
مادربزرگه را ترســناک ندیده اســت، 
خاطرنشــان کرد: به نظــرم یک پیرزن 
فابریک شــمالی بود و ترســناک هم 
نبود و بســیار هم مهربان بود ولی اگر 
می ترسانده است من به عنوان یکی از 
سازندگان این مجموعه این موضوع را 
نشنیدم البته این روزها با چنین اظهاراتی 

برخورد کرده ام اما در گذشته نه.

وی افــزود: خدابیامــرز علــی 
انصاریــان در یــک برنامــه گفت از 
مادربزرگه می ترســیده است اما در آن 
زمان که این اثر را تولید می کردیم کسی 

ترس از این کاراکتر را مطرح نکرد.
بازیگر ســریال تولــدی دیگر 
)داریوش فرهنگ ۱۳۷۷( در پاســخ به 
این ســوال که خواستگاه شکل گیری 
یــک بازیگر کجاســت، تصریح کرد: 
همه این موارد هســت و این نیست که 
بگویم صرفا کسانی که به دانشگاه می 
روند بازیگران خوبی می شوند؛ مطالعه، 
جســتجوگری جوانان، روبروشدن با 

واقعیت و همه اینها هست.
وی ادامه داد: من ســالیان طولانی 
در دانشــگاه درس داده ام و از اول بسم 
الله همه می خواهند مانند فلان بازیگر 
معروف شــوند اما مهم این اســت که 
چقدر در این مســیر اشتیاق دارند؛ اگر 
مثلا یک کارگردان به شما گفت که در 
یک سکانس بازی کنید و یا حتی در یک 

صحنه از جلوی دوربینش رد شوید این 
نباید به شما بربخورد آن هم به خاطر این 
که علاقمندی یا خودت فکر می کنی که 
بسیار بااستعداد هستی؛ اصلا شاید بسیار 
با استعداد باشی اما هنوز که کسی تو را 
نمی شناســد و باید به هرحال از جایی 

شروع کنی.
بازیگر فیلم سینمایی شب طلایی 
)یوســف حاتمی کیا ۱۴۰۰( بیان کرد: 
بازیگری باید در وجود افراد باشد و اگر 
نباشد حتی اگر بهترین بستر هم برای فرد 
فراهم شود )آشنا و پارتی داشته باشد( و 
آدم باهوشی باشد و بتواند خوب حفظ 
کند نمی شــود؛ وقتی فرد دیوانگی و 
جنون بازیگری را در وجودش نداشته 
باشد اتفاقی نمی افتد؛ ممکن است این 
آدم در یک نقش خوب ظاهر شود اما در 
نهایت و در کلیت مسیر نمی تواند موفق 
باشد و رنگ ها و حالت های بازیگری 

را به خوبی اجرا کند.
ســعادت در پاسخ به این پرسش 

کــه چرا همانند دهه ۶۰ و ۷۰ تولیدات 
عروســکی رونق ندارد، گفت: باید از 
مسئولان تلویزیون سوال شود چون ما 
همان کسانی هستیم که آن زمان کار می 
کردیــم و امروز هم همچنان داریم کار 
می کنیم و اگر بسترش باشد باز هم کار 
می کنیم اما این که چرا بسترش نیست 
ســوالی است که مســئولان باید به آن 
پاسخ دهند. بازیگر مجموعه قصه های 
تابه تا )مرضیه برومند ۱۳۷۴–۱۳۷۳( در 

انتهــا بیان کرد: این روزها درگیر پروژه 
ای هستم که در تمام سال گذشته درگیر 
بــازی آن بودم اما اجازه ندارم درباره آن 

صحبت کنم.
مریم سعادت )۱۳۳۷( به بازیگری، 
عروسک گردانی، گویندگی عروسک 
و مجری گری تسلط دارد و شاید دهه 
شصتی ها او را به دلیل بازی در مجموعه 
کودکی تا به تا به در کنار زی ی گولو به 

خاطر داشته باشند.

ســعادت در ســال ۶۴ در فیلــم 
تلویزیونی تک خوان بــه کارگردانی 
حمیــد جبلی بایگری را شــروع کرد 
و ســپس در سریال آرایشــگاه زیبا به 
کارگردانی مرضیه برومند ایفای نقش 
کرد و این نخســتین ســریالی بود که 
بازی کرد. وی تا به حال در سریال های 
معروفی مانند تا بــه تا، خوش رکاب، 
دردســرهای عظیم و بدون شرح بازی 

کرده است.

می تــوان اذعــان کرد هر چقــدر »موقعیــت مهدی« در زمــان اکرانش خوش  شــانس 
بود، ســریال »عاشــورا« با بداقبالی بســیاری مواجه شــد. با توجه بــه اینکه کمتر از 
ســه مــاه دیگر ایام محرم فرا می رســد بایــد دید که آیا »عاشــورا« در لیســت پخش 
ســریال های مناســبتی قرار می گیــرد یا همچنان صحبتی از »عاشــورا« نمی شــود.

هرچند فیلم سینمایی »موقعیت مهدی« در اکران عمومی خود در سینمای سراسر کشور موفق 
عمل کرد، وضعیت پخش نسخه سریالی این فیلم تحت عنوان »عاشورا« هنوز نامشخص

 است و در سازوکار پر پیچ و خم صدا و سیما سرنوشتی نامعلوم دارد.

آیا»عاشورا«مانند»موقعیتمهدی«دیدهمیشود؟

سرنوشت غم انگیز نسخه سریالی 
فیلم حجازی فر؛ از فرصت سازی

 تا فرصت سوزی
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